
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گــروه اقتصادی -  حدود یک 
ســال قبل رئیــس کل بانک مرکزی 
در جمــع مدیران عامــل بانک ها با 
تاکید بــر اینکه در اجــرای مصوبه 
نرخ ســود ســپرده ها و تسهیلات با 
هیچ کس رو دربایستی نداریم اظهار 
داشــت: پایبندی بانک ها بر نرخ سود 
ســپرده های بانکی مصوب شورای 
پول و اعتبار را مهم و ضروری است. 
فرزین تاکید داشــت: "بانک هایی که 
این موضــوع را رعایت نکنند، حتی 
اگر یک بانک هم باشــد بقیه را وارد 
رقابت غلط می کند؛ به همین دلیل، به 
معاونت نظارت بانک مرکزی دستور 
داده ام هر بانکی مصوبه شــورای پول 
و اعتبــار درقبال نرخ ســود مصوب 
سپرده ها و تسهیلات بانکی را رعایت 
نکند، حتما به هیات انتظامی معرفی و 
با سخت ترین شرایط با آن ها برخورد 

شود."
رئیس کل بانــک مرکزی در آن 
مقطع گفت: "نرخ های ســود کنونی، 
نرخ های خوبی اســت و اگر بانک ها 
بــر این اســاس کار کنند، مشــکلی 
پیش نمی آید. متأســفانه بر اســاس 
گزارش های دریافتی، برخی بانک ها 
به نرخ های مصوب پایبند نیستند و آن 
را رعایت نمی کنند؛ بنابراین، هر بانکی 
رعایــت نکند حتما به هیات انتظامی 
بانکــی معرفــی و با آن هــا برخورد 

می شود."
اما این هشــدار عالی ترین مقام 
بانکی کشــور به بانک های متخلف 
چنــدان موثر نبــود و در ماه های بعد 
بازهــم این رویه در ارائه نرخ ســود 
بالاتر از ســقف قانونی )یعنی ۲۲.۵ 

درصد( ادامه داشت. 
تا جاییکه ســوم اسفندماه سال 
گذشــته فرشــاد محمدپور معاون 
نظارت بانک مرکــزی از برخورد با 
بانک های متخلــف در عدم رعایت 
نرخ ســود سپرده ها و تسهیلات خبر 
داد و تاکید داشت: در راستای حسن 
اجــرای مقــررات و ضوابط مربوط 
به نرخ های سود تســهیلات و انواع 
سپرده ها در شبکه بانکی، مقرر شد تا 
موارد تخلف در رعایت ضوابط مزبور 
مورد بررسی ویژه قرار گرفته و به قید 
فوریــت، اعمال اقدامات انضباطی و 
انتظامی متناسب با تخلف مربوطه در 
چارچوب ضوابط قانونی در دســتور 
کار قرار گیرد. وی در آن مقطع اظهار 
داشــت: صلاحیت حرفه ای اعضای 
هیات مدیــره ی بانک های متخلف، 

مجددا بررسی خواهد شد.
هشــدار معاون نظــارت بانک 
مرکزی چنــد هفته بعد نیــز تکرار 
شــد؛ به گونه ای که اینبار محمدپور 
با اشــاره به اخطار مذکــور خبر داد: 
با توجه به نتایج بازرســی های انجام 
شده در شبکه بانکی کشور، مشخص 
شد همچنان شــش بانک، بیشترین 

تخلفات را در زمینه رعایت نرخ های 
سود سپرده ها داشــته اند. وی بدون 
نــام بردن از بانک هــای متخلف و با 

اشــاره به اینکه مســئولیت رعایت 
مقــررات بانک مرکزی مســتقیم بر 
عهده هیات مدیــره و مدیران عامل 

بانک هاســت افزود: در صورت عدم 
رعایت نرخ های سود ابلاغی، علاوه 
بــر اقدامات نظارتی مقتضی از جمله 

ارجاع خارج از نوبت و به قید تسریع 
موضوع به هیــات انتظامی بانک ها، 
صلاحیــت حرفــه ای مدیرعامل و 
تمامی اعضــای هیات مدیره بانک و 
یا موسسه اعتباری غیربانکی مربوطه 
در کمیســیون احراز و لغــو تاییدیه 
صلاحیت حرفه ای مدیران موسسات 
اعتبــاری بانک مرکزی بــرای اتخاذ 
تصمیم در خصــوص تداوم تصدی 
ســمت مدیریتی آن ها مورد بررسی 
قــرار خواهــد گرفــت. محمدپور 
معاون نظارت بانــک مرکزی در آن 
مقطع )اســفند ۱۴۰۲( تاکید داشت: 
گــزارش مدیریت کل نظــارت بر 
بانک ها و موسســات اعتباری بانک 
مرکزی در خصوص نقض نرخ های 
سود ســپرده ها در شــش بانک، در 
جلســات کمیســیون احــراز و لغو 
تاییدیه صلاحیــت حرفه ای مدیران 
موسسات اعتباری با حضور مدیران 
عامل و عضو هیــأت مدیره ذی ربط 
بررسی شده اســت که پس از بحث 
و بررسی و شنیدن توضیحات ایشان 
و تذکــر جــدی و اتمــام حجت با 

ایشان، تصمیماتی گرفته شد. هشدار 
هفته های پایانی ســال گذشته معاون 
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص 
رعایت نرخ ســود توســط بانک ها 
بازهم نتیجه نداد؛ چراکه بررســی ها 
در هفته های نخســت ســال جدید 
از ادامــه رویکــرد بانک ها در جذب 
نقدینگــی با نرخ ســود بالا حکایت 
داشــت.  به گونه ای که در گزارشــی 
با عنوان "بانک هایی که همچنان نرخ 
ســود ممنوعه روی میز دارند" به این 
موضوع پرداخت و نوشــته شد: "به 
رغم دســتور ها و ابلاغیه های معاون 
نظارت بانک مرکزی، مبنی بر رعایت 
نرخ ســود ســپرده در ســقف ۲۲.۵ 
درصدی در بانک ها، همچنان شاهدیم 
که برخی بانک های عامل با نرخ های 
بالاتــر و حتی نــرخ ۲۷ درصدی به 
دنبال جذب سپرده های مردم هستند؛ 
رویکــردی که به نظر می رســد نیاز 
بــه پیگیری جدی تر از ســوی بانک 
 مرکزی و معانت نظــارت این بانک 
دارد."حالا حدود یک ماه از انتشار این 
گــزارش، بانک مرکزی در نامه ای که 

متن آن مشابه هشدار های قبلی است 
بر رعایت نرخ ســود مصوب توسط 
بانک ها تاکید کرده و هشدار داده است 
که در صورت تخلف از قانون، ناچار 
بــه برخورد قانونی، تعلیق و ســلب 
صلاحیت مدیــران بانک ها خواهد 
بود. به نظر می رسد همچنان بانک های 
متخلف نســبت به هشدار های بانک 
مرکزی کم توجه باشــند و برای نرخ 
ســود بالاتر مصــوب بانک مرکزی، 
برنامه های تبلیغی جدیدی روی میز 
داشته باشند؛ مگر اینکه بخش نظارتی 
بانک مرکزی با توجــه به اختیارات 
ویژه در قانون جدید بانک مرکزی که 
قرار است در خردادماه امسال اجرایی 
شــود، دست به کار شود و با توجه به 
قوانین و اختیاراتی که خواهد داشت 
با بانک هــای متخلف در بخش های 
مختلف نظیــر رعایت نرخ ســود، 
برخورد قانونی و قاطعی داشته باشد. 
باید منتظر ماند و دید که بالاخره 
پس از ســال ها بی توجهی بانک ها به 
هشــدار های بانک مرکــزی، این بار 

اوضاع تغییر خواهد کرد یا خیر؟

بانک مرکزی، واقعا از نرخ مصوب حمایت می کند؟

هشدار ناکام برای تخلف مدام؛ بانک ها سقف 
نرخ سود ۲۲.۵ درصد را زیر پا می گذارند

یکی از مهم ترین تخلف های بانک ها از منظر سیاست گذار پولی، بی توجهی به نرخ های مصوب برای جذب سپرده 
و ارائه تسهیلات به متقاضیان است. موضوعی که در دوره های مختلف روسای بانک مرکزی بوده و حالا به رغم هشدار 

سال گذشته فرزین، بازهم تداوم این تخلف را شاهد هستیم.

روایت آقای معاون از دلیل افزایش ۵۱ درصدی قیمت شکر
گروه اقتصادی - معاون وزیر جهاد کشــاورزی تاکید دارد در ســال گذشته واردات شکر خام و شکر تصفیه 
شده با دلار ۲۸۵۰۰ بوده، اما برای سال جاری، شکر خام از لیست ارز ترجیحی حذف شده و عاملی برای افزایش 

قیمت شکر در بازار است.
اواخر اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ یک مقام مســئول در وزارت جهاد کشاورزی از افزایش قانونی قیمت شکر در 
بازار خبر داد. تصمیمی که با ابهاماتی در خصوص چرایی این تصمیم به رغم تخصیص ارز ترجیحی برای واردات 

شکر مطرح شد.  
احمد خانی نوذری معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی در گفتگوی اختصاصی با خبرنگار تابناک 
پیرامون چرایی افزایش قیمت شکر در سال جاری اظهار داشت: سال گذشته لیست کالا های وارداتی که مشمول 
ارز ترجیحی بودند، مصوبه هیات وزیران را نداشــتند، ولی امســال اولین سالی است که لیست کالا های وارداتی با 

ارز ترجیحی مصوبه هیات وزیران دارد.  
وی در این باره توضیح داد: اواخر سال ۱۴۰۱ که ارز ۲۸۵۰۰ تومانی از سوی بانک مرکزی مطرح و مصوب 
شــد، قرار شــد که برای همه کالا های وارداتی ارز ۲۸۵۰۰ تومانی اختصاص داده شود و این کالا های وارداتی ارز 
ترجیحی دریافت کنند، اما در ادامه و طی ســال گذشــته به مرور شاهد حذف کالا هایی از لیست دریافت کنندگان 

این ارز بودیم. به گونه ای که در هر مرحله که کالایی از لیست حذف شد، آگهی حذف ارز آن کالا نیز منتشر شد.
خانی نوذری ادامه داد: با تداوم این رویه، ارز ترجیحی برای واردات شکر خام و حبوبات امسال )سال ۱۴۰۳( 
حذف شــدند. چراکه مجلس مصوب و تاکید کرده اســت کالا هایی که ارز ترجیحی دریافت می کنند باید مصوبه 
هیات وزیران را داشته باشند؛ لذا امسال کالا های وارداتی با دلار ۲۸۵۰۰ مصوبه هیات وزیران دارد که در این میان 

خبری از شکر خام نیست و حذف شده است.
توضیحات معاون وزیر جهاد کشاورزی در شرایطی است که مدتی قبل تابناک اقتصادی در گزارشی با عنوان 
"طعم تلخ مجوز افزایش ۵۱ درصدی قیمت شکر در ۱۴۰۳" به بررسی آخرین تصمیمات مسئولان تنظیم بازار برای 
قیمت شکر پرداخت و نوشت: با اعلام مدیرکل نظارت بر کالا های اساسی وزارت جهاد کشاورزی نرخ جدید شکر 
تصفیه شده )درب کارخانه( برای سال ۱۴۰۳ با محاسبه ۱۰ درصد مالیات بر ارزش افزوده حداکثر ۳۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان تعیین شد. قیمت مصرف کننده شکر فله به ازای هر کیلوگرم نیز حداکثر ۴۲ هزا رو ۵۰۰ تومان تصویب شد.
مقایسه قیمت های جدید با نرخ های سال قبل نشان داد که با تصمیم مسئولان جهاد کشاورزی در حوزه تنظیم 
بازار، امسال قیمت شکر با افزایش حدود ۵۱ درصدی مواجه شده است. این در حالی است که با توجه به مصوبه 
هیات وزیران در سال جاری برای واردات »شکر تصفیه شده« با دلار ۲۸۵۰۰ تومانی وارد خواهد شد و تصمیم بر 
افزایش ۵۱ درصدی قیمت شکر به رغم تخصیص ارز ترجیحی برای واردات این محصول، ابهاماتی در خصوص 

چرایی این تصمیم )افزایش قیمت حتی بیش از نرخ تورم سالانه( مطرح کرد.
اما حالا معاون وزیر جهاد کشــاورزی تاکید دارد که در ســال گذشته واردات شکر خام و شکر تصفیه شده با 
دلار ۲۸۵۰۰ بوده، اما برای ســال جاری، شــکر خام از این لیست حذف شده و عاملی برای افزایش قیمت شکر در 

بازار است.
یک منبع آگاه نیز گفته است: »واردات بخش خصوصی فقط شکر خام است که در کارخانجات تصفیه می شود 
و ارز نیمایی دریافت خواهد کرد. اما مجوز واردات شکر تصفیه شده )سفید( با ارز ترجیحی صرفا در اختیار شرکت 
بازرگانی دولتی ایران )GTC( اســت و این شــرکت به صورت انحصاری و برای مصارف خانوار می تواند از این 

مجوز استفاده کند.«

گروه اقتصادی - مدیرکل دفتر 
ترویج تجارت سازمان توسعه تجارت 
ایران ضمن تصریح ایجاد رابطه تعاملی 
بین دولت و بخش خصوصی بر توسعه 
میز هــای صادراتی ایــران در حوزه 

کشاورزی تاکید کرد
بــازاری با اشــاره بــه برگزاری 
ســی و یکمین نمایشــگاه بین المللی 
اگروفود تهران، گفت: در ســال جاری 
با تعامل و همکاری فی مابین سازمان 
توسعه تجارت ایران و اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران بخش 
بین المللی  نمایشــگاه های  محتوایی 
اگروفود تهــران و اجلاس بین المللی 

غذا تهیه شد.
وی ادامه داد: نشســت توســعه 
همکاری هــای منطقــه ای تولیــد و 
تجارت محصولات غذایی حلال، ۱۹ 
خرداد با حضور کشور های مسلمان از 
جمله عربستان، مالزی و امارات برگزار 
خواهد شــد؛ بدون تردیــد برگزاری 
نشســت های از این دست در توسعه 

تعاملات منطقه ای کمک خواهد کرد.
مدیــرکل دفتر ترویــج تجارت 
ســازمان توسعه تجارت ایران با تاکید 
بر لزوم توسعه میز های صادراتی کشور 
در حوزه کشــاورزی، بیان کرد: عدد 
تجــارت ایران در حوزه کشــاورزی 

در ســال گذشته نسبت به ۱۴۰۱ رشد 
کــرد، اما بــدون تردیــد ظرفیت ها و 
توانمندی هــای ایــران در این بخش 
می تواند رونــد صعودی تری به خود 

بگیرد.
بازاری ایــران را هاب منطقه در 
تولید غذا خواند و تصریح کرد: به نظر 
می رسد که ایران می تواند تامین کننده 
غذای منطقه به خصوص کشــور های 
همسایه غربی باشــد. اگر ما خواهان 
گرفتن سهم بیشتر از بازار این کشور ها 
هستیم باید بر روی برندسازی تمرکز 

بیشتر داشته باشیم.
در ادامه این نشست محسن امینی، 

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
ایران با تاکید بر ایجاد تعامل مناسب بین 
دولت و بخش خصوصی، افزود: زمان 
آن رســیده است که به تفکر صادرات 
محصولات کشاورزی بیشتر بها بدهیم 
و بــرای رفع موانع و مشــکلات این 

بخش تلاش و تمرکز مضاعفی کنیم.
نایب رئیس کمیســیون صنایع 
غذایی اتــاق ایران با بیان اینکه دومین 
اجلاس تجارت غذا ۲۰ خرداد ۱۴۰۳ و 
هم زمان با نمایشگاه بین المللی آگروفود 
ایران برگزار می شود، گفت: مشارکت 
در این نمایشگاه می تواند ظرفیت ها و 
جایگاه ایران را در زنجیره تامین غذای 

جهان نشان دهد.
 به گفتــه وی؛ بخش خصوصی 
برای بالا بردن کیفیت نمایشــگاه های 
پیشرو با مجریان این رویداد ها تعامل 
و همکاری تنگاتنگی خواهد کرد تا در 
نهایت شــاهد موفقیت در اجرای آنها 

باشیم.
امینی با اشــاره به محور های این 
اجلاس، گفــت: معرفی ظرفیت های 
ایــران در تولیــد و صــادرات و بیان 
فرصت ها و مزایای سرمایه گذاری در 
صنایع کشــاورزی، غذایی و تبدیلی 
ایران، محور هــای اصلی این اجلاس 

است.

گروه اقتصادی - ابراهیم بازیان 
با بیان اینکه از ظرفیت مولدســازی و 
املاک مــازاد برای اتمــام پروژه های 
نیمه تمام استفاده می شود، گفت: سهام 
جزئی دولت در شرکت ها امسال واگذار 
می شود. ابراهیم بازیان در حاشیه آیین 
امضــای تفاهم  نامه بیــن وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و قرارگاه سازندگی 
خاتــم الانبیا )ص( گفت: در راســتای 
انجام تکالیف مقرر در مصوبه سازمان 
و یک وظیفــه عمده ای که بیش از یک 
ســال گذشته از سوی دولت به سازمان 
واگذار شــده، وزارت اقتصاد و سازمان 
خصوصــی ســازی متولــی موضوع 

مولدسازی در سطح کشور است.
وی افزود: در همین راســتا، سال 
اول ابلاغ این مصوبه باید در کنار ایجاد 
ســازوکار های لازم تدویــن و تنظیم 
آیین نامه هــا، همچنین هماهنگی های 
بین دســتگاهی با ۳۱ استان و موضوع 
شناســایی امــلاک مازاد کــه باید در 
اســتان های مختلــف به ســرانجام 
می رســید و امروز بیش از ۲۵۰۰ ملک 
را شناسایی کردیم و به تصویب هیات 
عالی مولدسازی رساندیم. مولدسازی 
در ۷ گام از مرحلــه شناســایی املاک 
مــازاد تا مرحله فــروش یا تهاتر پیش 
بینی شــده که در صورت فروش باید 
عواید حاصل از آن به حســاب خزانه 
واریز یا در جریــان تهاتر با پروژه های 
نیمه تمــام و پیمانکارانی که مطالبات 
قطعی دارند، انجام شود. رئیس سازمان 
خصوصی ســازی بیان کرد: در راستای 
تأکیدات رئیس جمهور شهید که تأکید 
و تصریح داشتند که امر مولدسازی یک 

ظرفیت بسیار قابل توجهی است که باید 
عواید حاصل از آن به سمت پروژه های 
نیمه تمام عمرانی در حوزه بهداشــت 
و درمان، آموزش، سدســازی و... برود 
و امروز با خیــل عظیمی از پروژه های 
نیمه تمام مواجه هستیم که در سفر های 
استانی رئیس جمهور شهید مصوبات 
مختلفی را برای به ســرانجام رساندن 
این پروژه ها داشــتیم و برای ســرعت 
گرفتن ایــن پروژه هــا از ماه های قبل 
بسته های رونقی را در قالب تخصیص 
امــلاک مازاد به پروژه هــای نیمه تمام 
بــه تصویب هیات عالی مولدســازی 
رســاندیم. در ســال جاری نیز مصمم 
هستیم با یکســری رویه های منتهی به 
نتیجه هم سرعت بخشی داشته باشیم و 
هم اینکه بتوانیم از محل املاک جدیدی 
که شناسایی می شوند و به عنوان مازاد 
اعــلام می شــوند؛ تخصیــص آنها را 
عمدتاً به سمت پروژه های نیمه تمام و 
پروژه های بزرگ و ملی و اســتانی که 
تاثیر بسزایی دارند؛ داشته باشیم. وی با 
اشاره به تفاهمنامه ای وزارت اقتصاد و 
قرارگاه سازندگی خاتم النبیاء، تأکید کرد: 
در راستای استفاده از ظرفیت مولدسازی 
در حــوزه املاک مازاد دســتگاه ها و 
وزارتخانه هــا از یک ســو و همچنین 
پروژه هــای نیمه تمامی که در ســطح 
کشــور وجود دارد و در شــرف انجام 
است و اسناد قطعی مطالبات قرارگاه و 
همچنین اسنادی که در جریان فعالیت 
پروژه های نیمه تمام به ثمر خواهد رسید 
و قطعی خواهد شد، ظرفیت خوبی را 
برای ما ایجاد کرده که در اکثر اســتان ها 
در پروژه هــای ملی و اســتانی از این 

ظرفیت در تخصیص عواید حاصل از 
مولدسازی املاک بهره ببریم و استفاده 
کنیم. رئیس سازمان خصوصی سازی 
عنوان کــرد: برخی از ایــن املاک در 
مرحله قیمت گذاری هســتند و برخی 
در مرحله ارزش افزایی هستند و نهایتا 
یا در جریان مزایده به فروش می رسند 
یا با پیمانکاران مختلف تهاتر می شوند.

بازیان بیان داشــت: همچنین در 
این تفاهمنامــه ضمن اینکه از ظرفیت 
مولدسازی و تخصیص املاک مازاد به 
پروژه های نیمه تمام با قرارگاه به تفاهم 
رسیدیم؛ در کنار آن، بخشی از مطالبات 
قطعی آنها را در قالب واگذاری بخشی 
از ســهام شــرکت هایی که در لیست 
واگــذاری دولت هســتند و در برخی 
پروژه ها نیز خود قرارگاه ســهم و نقش 
داشته است و یا اساسا خودشان پیمانکار 
بوده اند را به دلیل تهاتر مطالبات در برنامه 
خودمان داریم. همانطور که وزیر اقتصاد 
نیز اعلام کرد، ما امسال در راستای شعار 
سال، مردمی سازی را در واگذاری ها در 
اولویت قــرار داده ایم، به این معنی که 
قبل از اینکه سهام یا شرکتی را به بخش 
خصوصی واگــذار کنیم، حتماً مرحله 
نخســت واگذاری را در قالب سهامی 
عام کردن شــرکت ها به منظور حضور 
و عرضــه در بــازار ســرمایه خواهیم 
داشــت که عرضه اول به مردم خواهد 
بود و در عرضه های بعد در قالب سهام 
بلوکی، مدیریتی و کنترلی به بخش های 
خصوصی واگذار خواهد شــد؛ چراکه 
بخشــی از این سهام در مرحله نخست 
خریداری نقد خواهد داشــت و بخش 
پرداخت اقســاط و مطالبات می توانند 

از ظرفیــت تهاتر مطالبات خودشــان 
از دولــت اقدام کنند. رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی ادامه داد: به هر حال 
یک ظرفیت هم افزایی از یک ســو در 
جریان پیشبرد پروژه های عمرانی و از 
ســویی مولدسازی املاک و از یک سو 
واگذاری ســهام دولت وجود دارد که 
باید به نوعی به جریان ســرمایه گذاری 
و توسعه ســرمایه گذاری ها بازگردیم؛ 
بنابرایــن وزارت اقتصاد با این رویکرد 
خواهد توانست که سرعت بیشتری در 
به سرانجام رساندن پروژه های نیمه تمام 
داشته باشد. وی در خصوص ۵ درصد 
سهام سرخابی ها که قرار بود به هواداران 
و پیشکسوتان واگذار شود، توضیح داد: 
همانطور که در آیین واگذاری دو باشگاه 
بزرگ و فاخر اســتقلال و پرسپولیس 
توســط وزیر اقتصــاد و وزیر ورزش 
مطرح شد، ما در پی استفاده از ظرفیت 
واگذاری سهام ترجیحی این شرکت ها 
به کارگران، مســتخدمین و همچنین 
به مدیران و قهرمانان آنها هســتیم و به 
دنبال آن هســتیم که ۵ درصد باقیمانده 
سهام دولت را در قالب سهام ترجیحی 
به مســتخدمین و نام آوران و دلاوران 
حوزه ورزشی اعطا کنیم و این یک رویه 
مشخص ما بوده و امسال به جهت توجه 
این قشر تلاشگر در حوزه های مختلف، 
با جدیت بیشــتر پیگیر آن هســتیم و 
بلافاصله با تصویــب هیات واگذاری 

این موضوع مهم انجام خواهد شد. 
بازیــان در خصــوص واگذاری 
ایران خودرو و ســایپا نیز متذکر شــد: 
در آخرین جلســه شــورای اصل ۴۴ 
قانــون اساســی که با حضــور رئیس 

جمهور شــهید برگزار شد و ایشان در 
آن جلســه صراحتاً در راستای پیگیری 
فرامیــن رهبــری در خصوص دولت 
و بخش هایی که ســهام جزئی دارد را 
بایســتی بــه زودی و بلادرنگ واگذار 
کند؛ مصوبات اخیر همگی به یادگار از 
پیگیری های رئیس جمهور شهید است 
و ما مصمم هســتیم که آن را سرلوحه 
رویکرد و عملکرد خودمان قرار دهیم. 
ازجمله آنها سهام ایران خودرو و سایپا 
اســت که دولت در بخشــی از این دو 
خودروساز بزرگ کشور سهامی را دارد 
که ســهام مدیریتی و یا به معنای بلوک 
مدیریتی نیستند و سهام جزئی هستند و 
ما مصمم به واگذاری این سهام هستیم و 
در عین حال مدیریت این دو خودروساز 
بزرگ هم به لحاظ ســهام غیردولتی بر 
اساس همین مصوبات و همین تاکیدات 
رئیس جمهور شــهید و فرمایشــات 
رهبری بر اســتفاده و بهــره از اراده و 
مدیریت مردم در بخش واقعی اقتصاد، 
ایــن موضوع ســرلوحه کار ما خواهد 
بود و امیدوار هستیم که در تصمیماتی 
کــه در این خصوص در شــرف انجام 
اســت، خبر های خوبی را داشته باشیم. 
وی در خصوص زمان بندی اجرای این 
اقدامات گفت: طبیعتا ســال جاری، نه 
تنها سال انجام این کار مهم خواهد بود؛ 
بلکه لیســت شرکت هایی که دولت در 
آنها سهام جزئی دارد؛ ولی بعضا به دلیل 
اقتضائاتی که بوده، دولت مدیریت آن را 
عهده دار اســت، وجود دارد و بر اساس 
مصوبه اصل ۴۴ مصمم هستیم که امسال 
این موضوع مهم را به خود سهامداران 

غیردولتی واگذار کنیم.

پتانسیل ایران برای تبدیل شدن به هاب منطقه در حوزه غذا

سهام جزئی دولت در شرکت ها امسال واگذار می شود

گروه اقتصادی  - اعطای ســهام به  
جاماندگان که شناســایی نومشمولان آن 
هم سال گذشته نهایی شده بود، اما به گفته 
وزیــر اقتصاد حالا باتوجه به این که حکم 

قانون بودجه امســال نسبت به بودجه ۱۴۰۲ 
متفاوت اســت باید مراحل آن در کمیسیون 

دولت طی شود.
اعطای سهام عدالت به جاماندگان که 
در تبصره دوم قانون بودجه ۱۴۰۱ دستگاه ها 
موظــف به اجرای آن شــدند، اما به دلایلی 
اجرای آن به ســال ۱۴۰۲ موکول شد تا این 
کــه در برنامه بودجه ۱۴۰۲ در ماده ن احکام 
مرتبط با خصوصی سازی و واگذاری سهام 
دولتی، دولت موظف شد از محل سهام متعلق 

به دولت یا شرکت های دولتی در بنگاه های 
قابل واگذاری قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساســی در 
ســقف ردیف درآمدی ۳۱۰۵۰۰ نسبت به 
واگذاری ســهام عدالت به کلیه جاماندگان 
مشــمول دریافت این ســهام، اقــدام کند 
موضوعی که علی رغم تاکیدات قانون بودجه 
به ســرانجام نرسید و بنابر وعده مسئولان بنا 

شد این موضوع تعیین تکلیف شود.
اما چرا برخلاف بند قانونی اعطای سهام 
عدالت به جاماندگان در سال ۱۴۰۲ اجرایی 

نشد؟ موضوعی که روز های آخر اسفندماه 
سال گذشته احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصــاد و دارایی در رابطه با آن مطرح کرده 
بود: با توجه به این که در مورد مبنای حقوقی 
سبد ســهامی که باید به نومشمولان واگذار 
شود اختلافات حقوقی وجود داشت بنا شد 
ابتدا موانع حقوقی برداشــته شود و بعد سبد 

سهام برای نومشمولان به تصویب برسد.
جاماندگان ســهام عدالتــی که حتی 
شناسایی آنها هم به گفته احسان خاندوزی 
وزیــر امور اقتصاد و دارایی در ســال ۱۴۰۲ 

انجام شــده است. او در این رابطه به باشگاه 
خبرنگاران جوان گفته بود: نو مشمولان سهام 
عدالت شناسایی شــدند و ۴ میلیون و ۷۰۰ 

هزار نفر مورد تأیید قرار گرفتند.
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و 
دارایی در این باره گفت: باید ترتیبات جدید 
مصوبه این موضوع دوباره آماده شــود یعنی 
اکنــون باتوجه به این که حکم قانون بودجه 
امسال نسبت به بودجه ۱۴۰۲ متفاوت است 
باید مراحل آن در کمیسیون دولت طی شود.
او در پاســخ به این پرسش که آیا بحث 

حقوقی میان وزارتخانه ها در این رابطه وجود 
دارد بیان کرد: امیدواریم این موضوع زودتر 

مرتفع شود.
پیش از این هم ابراهیم بازیان سرپرست 
سازمان خصوصی سازی به تازگی در گفتگو 
با یکی از خبرگزاری ها در پاسخ به این پرسش 
که واگذاری سهام عدالت با مدل سال ۸۵ که 
طیف وســیعی از جامعه با مشکل دریافت 
سهام عدالت روبرو می شدند، تکرار خواهد 
شــد؟ تاکید کرد: دولت هیچ تعهدی نسبت 
به واگذاری سهام به تمام مردم ندارد چراکه 

واگذاری سهام ناظر به وجود منابع است، اگر 
منابع اجازه دهد سیاســت های دولت و در 
واقع سیاست مجموعه حاکمیت، این بحث 
را رقم می زند. تاکید می کنم که شرط هرگونه 
واگذاری دارایی منابع دولت است و براساس 

آن می توان در این باره سیاست گذاری کرد.
در نهایت بایــد گفت عدم اجرای بند 
قانونی اعطای ســهام عدالت به جاماندگان 
فرصت را هم برای سودجویان فراهم کرده و 
برخی با یدک کشیدن کلید واژه ثبت نام برای 
ســهام عدالت جاماندگان در حال کاسبی و 

پرکردن جیب خود هستند! در همین زمینه 
هم بار ها مســئولان تاکید داشتند که برای 
ســهام عدالت ثبت نامی انجام نمی شود و 
افراد باید در این زمینه با هوشــیاری عمل 
کنند. مهدی حاجی وند، دستیار ویژه و مشاور 
رئیس ســازمان بورس در امور سهام عدالت 
هم با تاکید بر این موضوع گفت: در خصوص 
بحث جاماندگان سهام عدالت در حال حاضر 
هیچ گونه ثبت نامی برای مشــمولان جدید 
وجود ندارد و اگر بنا باشد برای اعطای سهام 
عدالت به مشــمولان جدید اقدامی صورت 
گیرد حتما توســط وزیر اقتصــاد و مراجع 
ذی ربط اطلاع رســانی و مراحل و اقدامات 

مورد نیاز آن اعلام خواهد شد.

چشم انتظاری جاماندگان دریافت سهام عدالت به پایان می رسد؟

گزارش مدیریت کل نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری بانک مرکزی در خصوص 
نقض نرخ های ســود ســپرده ها در شــش بانک، در جلسات کمیســیون احراز و لغو 
تاییدیــه صلاحیــت حرفه ای مدیران موسســات اعتباری با حضــور مدیران عامل و 
عضو هیأت مدیره ذی ربط بررســی شــده اســت که پس از بحث و بررسی و شنیدن 
توضیحــات ایشــان و تذکر جــدی و اتمام حجت با ایشــان، تصمیماتی گرفته شــد.
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